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آبرسانی به زائران اربعین از کنگاور 
ورودی کرمانشاه تا مرز خسروی

 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه گفت: 
آبرســانی و تامین برق مورد نیاز زائران اربعین از کنگاور 
ورودی اســتان کرمانشــاه تا نقطه صفر مرز خسروی و 
منذریه عراق در حال انجام است و مشکلی در این زمینه 
وجود ندارد. »رضا داودی« در نقطه صفر مرز خســروی 
افزود: از شهر کنگاور تا اسلام آباد غرب ۷۰ درصد زائران 
کشور از  مسیر این شهرها عبور می کنند که آبرسانی و 
تامین برق پایدار، برقرار است و خدمات به زائران ارائه می 
شــود.  وی اظهار داشت:از کنگاور تا پایانه مرز خسروی 
آب و برق پایدار را تامین کرده ایم و با توجه به اینکه در 
سال های گذشته آب پایدار در سومار نداشتیم در ۱۵ روز 
گذشته عملیات آبرسانی با تلاش مشترک آب و فاضلاب  
با قرارگاه نجف اشرف انجام و آب به طول ۱۴ کیلومتر به 
پایانه مرزی سومار انتقال یافت و روستاهای مسیر نیز از 
آب برخوردار شدند و آب پایدار این نقطه تامین شد.رییس 
قرارگاه صنعت آب و برق اربعین در مرز خسروی گفت: 
در بحــث آب غیر پایدار برای اربعین، در حال حاضر در 
چند جبهه در حال ارائه خدمات هستیم؛ در پارکینگ ها، 
موکــب ها و اردوگاه ها و نقاطی که ماند جمعیت داریم  
ارائه خدمات را  با تانکرهای ثابت  داریم که این تانکرها 
نیز در سطح استان با تانکرهای سیار پر می شود ، هرجا 
امکانات شبکه جوابگو باشد ارائه ی خدمات  با شبکه از 
طریق آب پایدار تامین  و در خارج از محدوده شــهر با 
تانکرهای ثابت و ســیار آبرسانی انجام می شود.  داودی 
اضافه کرد: برق هم به شکل پایدار و نقطه ای تامین شده 
و آب بطری شــده در این هوای گرم برای زائران حیاتی 
است و خیل جمعیت زیادی در نقطه صفرمرز خسروی  
و پایانه منذریه هستند که چند شبکه آبرسانی به صورت 
بطری شده را طراحی کردیم. در نقطه صفر مرزی آب را 
خنک سازی کرده و به زائران می دهیم  و در منذریه هم 
به همین صورت تامین آب سیار و ثابت و بطری شده را 
ارائه می کنیم و دایمی است. وی گفت: شب ها ذخیره 
سازی آب را انجام می دهیم تا روزها که زائران عبور می 
کنند مشکلی نداشته باشیم؛ یک دستگاهی هم چند روز 
گذشته مستقر کردیم آب را به صورت جرعه ای تولید می 
کنیم و امروز هم یک دستگاه یخساز را در قرارگاه اربعین 
آب و برق استان را تامین کرده و در جنب همین پایانه 
مرزی اســتقرار می یابد و هم اکنون هیچ جایی مشکل 
آب نداریم. وی افزود: همه ی ســرویس های بهداشتی 
و در هر نقطه ای که  بحث جمع شــدن فاضلاب هست 
با ناوگان حمل و نقل سیار تخلیه شده و در تصفیه خانه 
فاضلاب شهر قصرشیرین و پایانه های مرزی تخلیه می 
کنیم و هر نقطه ای در شهرســتان های مسیر وصل به 
شــبکه باشد از خدمات شبکه فاضلاب برخوردارند و در 
غیر اینصورت هرجایی نیاز باشد فاضلاب تخلیه و به دلیل 
مسایل زیست محیطی و بهداشتی در اولین تصفیه خانه 
فاضلاب تخلیه خواهد شد. رییس قرارگاه صنعت آب و 
برق اربعین مرز خســروی  گفت: آب موکب ها به طور 
کامل به صورت سیار و پایدار و بطری شده تامین شده 
اســت و هم در ســمت ایران و هم در منذریه ی عراق 

مشکلی از نظر آب و برق نداریم.

مدیر منطقه ۱۵ شهرداری اصفهان خبر داد:
 آزادسازی 80 درصد از فاز دوم

 رینگ چهارم
اصفهــان - مرادیان: مدیر منطقه ۱۵ شــهرداری 
اصفهان از آزادســازی صددرصد املاک فاز نخســت 
و ۸۰ درصــد فاز دوم رینگ چهارم شــهر خبر داد.به 
گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شهرداری اصفهان، 
هوشــنگ نظری پور با اعلام این خبــر گفت: یکی از 
مسائل اثرگذار بر روند پیشرفت پروژه حلقه حفاظتی 
شهر اصفهان و کمربند شــمالی خوراسگان توافق با 
مالکان اراضی و املاک موجود در مســیر طرح برای 
آزادسازی است که در این راستا جلسات فشرده توافق 
با مالکان در حال برگزاری است.او با بیان اینکه ۳۲۷ 
هزار مترمربع، مســاحت کل عرصه و اعیان در مسیر 
رینگ چهارم اســت که شــامل ۲۹۰ ملک می شود، 
افزود: تاکنون ۱۳۶ ملک با مساحت بیش از ۲۴۴ هزار 
مترمربع مورد توافق جهت آزادسازی قرار گرفته است.

نظری پور با بیان اینکه در مسیر رینگ چهارم حدفاصل 
تقاطع غیرهمسطح قهجاورستان تا زیرگذر بهاران به 
صورت کامل آزادسازی شده است، خبر داد: بر اساس 
توافقات صورت گرفته بیــش از ۸۰ درصد فاز دوم از 
کیلومتر ۲.۴ تا ۴ رینگ چهارم حفاظتی در محدوده 
بهاران تا محله دهنو آزادسازی شده است.او ادامه داد: 
قســمت متراکم و پرحجم آزادســازی ها در محدوده 
۶۰۰ تا ۲۴۰۰ متر از انتهای مجموعه پل های ســردار 
ســلیمانی، ورودی محله قلعه نو، محله خاتون آباد تا 
محله دهنو قرار گرفته که انواع کاربری های مسکونی، 
تجاری، کارگاهی، کشــاورزی، انبار و زمین های بایر 
به مســاحتی در حدود ۵۰ هزار متر مربع را شــامل 
می شــود و با تمام توان در حال مذاکره برای توافق با 
اهالی و مالکان برای آزادســازی هستیم.مدیر منطقه 
۱۵ شــهرداری اصفهان با اشاره به روند پروژه کمربند 
شمالی خوراســگان، گفت: کمربند شمالی به موازات 
خیابان جی از پل اطشاران در بزرگراه شهید آقابابایی 
تا میدان ســلمان طراحی شده اســت که احداث آن 
علاوه بــر اینکه باعث خروج تعــدادی از خیابان های 
منطقه ۱۵ از بن بست و اتصال به این کمربند می شود، 
تأثیر به ســزایی در کاهش بــار ترافیکی خیابان جی 
خواهد داشــت.او خاطرنشــان کرد: کل عرصه  مسیر 
این طرح حدود ۱۳۶ هزار مترمربع اســت که تاکنون 
بیش از ۵۳ هزار مترمربع آن یعنی حدود ۴۰ درصد از 
طریق توافق با مالکان آزادسازی شده است.نظری پور 
افزود: برای آزادســازی مابقی املاک در مسیر احداث 
کمربند شمالی خوراسگان جلسات به صورت فشرده 
ادامه خواهد داشت و امیدواریم عملیات این پروژه نیز 

سال آینده آغاز شود.

خبر

مدیر روابط عمومی آبفا شیراز:
مشارکت و احساس مسئولیت مردم در 
زمینهٔ مدیریت مصرف آب با شرکت 

آبفای شیراز شایسته تقدیر است
 مدیر روابــط عمومی و آموزش همگانی شــرکت آب 
و فاضلاب شــیراز از احساس مســئولیت ، همکاری و 
مشــارکت های مردمی در راستای مدیریت مصرف آب 
قدردانی کرد.محمدامین آبادیان مشارکت های مردمی 
را از مهم ترین راه هــای برون رفت از چالش های کم آبی 
اعلام کرد و اظهار داشت: اقلیم ایران در سال های پیاپی 
به سمت وســوی خشکسالی درحرکت است و به صورت 
گسترده با پدیده بیابان زایی مواجه هستیم که برای مقابله 
با این آسیب کلان  به فرهنگ سازی مدیریت مصرف و 
بهره گیری از تدابیر علمی تهیه و توزیع آب نیاز است.وی 
خاطرنشان کرد: با  تلاش ها و پیگیری های شبانه روزی 
مدیرعامل مجموعه ، مدیران و کارکنان آبفای شــیراز و 
همراهی ستودنی مردم از تنش آبی در تابستان ۱۴۰۱ در 
شرایطی عبور کردیم  که قطعی مستمر آب در شهرستان 
شیراز اتفاق نیفتاد.این مقام مسئول یکی از رسالت های 
واحد روابط عمومی و آموزش همگانی آبفای شــیراز را 
ترویج الگــوی صحیح مصرف برشــمرد و گفت: مردم 
ولایتمدار و فرهنگمدار شهرســتان شیراز همواره توجه 
ویژه ای به پیشگیری از اســراف داشته اند.آبادیان با ابراز 
قدردانی از احســاس مسئولیت جامعه درزمینهٔ مصرف 
آب گفت: به موازات رعایت الگوی مصرف که توسط قشر 
عمده ای از مشترکان رعایت می شود، درزمینهٔ مشکلات 
هدر رفت آب نیز گزارش های مردمی قابل توجهی دریافت 
کردیم که درنهایت به تأمین آب پایدار و باکیفیت برای 
شهرســتان شیراز منجر شــد.وی به برگزاری دوره ها و 
کارگاه های آموزشی  برای ارتقا آمار مشارکت های عمومی 

و کاهش میزان هدر رفت آب اشاره کرد.

خبر

نهادِ وکالت زیر ضربِ محدودیت ها )2(
اگر این چنین است که ظاهراً چنین می نماید، با توجه 
به جایگاه دســتگاه  قضا در قانون اساسی چگونه است، 
مســئولان این قوه و در رأس آن ریاســت محترمِ قوّه و 
در این میان معاونت پیشــگیری در قالبِ وظیفه ذاتی 
به ریشه یابی و پیشــگیری از ورودِ آسیب های سنگین 
پیش بینی شده از رهگذر این قانون تاکنون فکری نکرده و 

در عمل تمهیدات لازم را نیندیشدِ است؟ 
 از خود می پرسم، اگر منِ وکیل آن گونه که موردنظر 
طراحان طرح تســهیل است،کاسب قلمداد شوم، پس 
ســوگند و انعقاد قرارداد و اعِمال نظارت از جانب ارکان 
انتظامی کانون چونان دادســرا و دادگاه انتظامی کانون 
و دادگاه انتظامی قضات بر اعمــال و رفتار حرفه ای ام و 
همچنین ارائه خدمات افتخاری چونان وکالت تسخیری 
و معاضدت حقوقی و... دیگر چه صیغه ای است؟ مگر نه 
این اســت که منطق بازار بر اعمال و رفتار کاسب حاکم 
است؟ راستی در چنین حالتی سرنوشتِ بال دیگر فرشته 
عدالت یعنی »وکالت« به کجا می انجامد؟ به یاد داشته 
باشیم با تصویب این طرح، فقط بر تعداد لشکر بیکاران 
دارای پروانه وکالت افزوده شده و صدمه به اعتبار و جایگاه 
دســتگاه قضا را سرعت بیشتری بخشیده ایم، گر چه از 
این رهگــذر کانون وکلا و شــأن و منزلت وکیل نیز از 
ترکش های سنگین آن در امان نخواهد ماند؛ و پرسش 
آخر آنکه در چنین حال و هوایی چه بر ســر  دادرسی 
منصفانه خواهد آمد؟ از یاد نبریم، تاریخ تکرار می شود. 
کاری نکنیم، داستان حذف دادسرا و استقرار دادگاه های 
عمومی این بار قالبِ »طرح تســهیل« برای حرفه هایی 
چون وکالت، کارشناسی و سردفتری تکرار شود، تصمیم 
نسنجیده و بی حاصلی که چنانچه به خاطر داریم، تاوان 
سنگین و کمرشکن آن را شهروندان بی دفاع این مرزوبوم 

پرداختند و بس!

ادامه از صفحه اول

اسفندیار صلاحت پور - نماد شرکت 
صنایع پتروشیمی دهدشت )به همراه 
نماد شرکت های پتروشیمی کازرون و 
ممسنی( پس از یک دوره ۲۷ماهه، روز 
چهارشنبه ۱۶ شهریور بازگشایی شد. 

علت توقــف نماد این شــرکت ها در 
خــرداد ۹۹، اختــلاف در موضــوع 
افزایش سرمایه که باعث کاهش سهم 
پتروشیمی دهدشــت در پتروشیمی 
گچساران از ۲۱/۱۴ درصد به ۱۰/۲۳ 
شد، اعلام گردید. هرچند هیئت مدیره 
پتروشیمی دهدشت می گوید در جهت 
احقاق حق سهامداران از مراجع قضایی 
پیگیر ابطال افزایش سرمایه پتروشیمی 
ســهم  بازگردانــدن  و  گچســاران 
بعدها  )که  پتروشــیمی  ۲۱درصدی 
برای تأمین خوراک شــرکت بســیار 
حیاتی و مهم خواهد شد( هستند، اما 
شرکت فرابورس طی اطلاعیه ای اعلام 
کرد که برگزاری جلسه و رفع ابهام در 
اطلاعات حائز اهمیت، علت اصلی باز 
شدن نماد دهدشت است. فرابورس سه 
شرط وجود بازارگردان برای این نماد، 
امضای فرم ریسک توسط سهامداران 
و حکم قضایی را ســه شرط گشایش 
نمادهای دهدشت، کازرون و ممسنی 

اعلام کرده است.
 بازگشایی نماد پتروشیمی دهدشت 
و احتمال اقبال فعــالان بازار بورس، 
علتی شد تا نگاهی به تاریخ این شرکت 
بیاندازیم که یکی داستان است پر آب 

چشم!
هیئت دولــت در تاریخ ۴ شــهریور 
۱۳۸۴ احــداث چهــار واحــد تولید 
پلی اتیلن ســنگین )HDPE( را در 
مناطــق کمتر توســعه یافته جنوب 
غرب کشور )دهدشت در کهگیلویه و 
بویراحمد، ممسنی و کازرون در فارس 
و بروجــن در چهارمحال و بختیاری( 
تصویب کرد که با الحاق پتروشــیمی 
گچســاران )به عنوان واحد بالادست 
و تأمین کننده خــوراک( به آن چهار 
واحد، مجموعاً پتروشــیمی های خط 
دنا نامیده شــدند. یک سال و نیم بعد 
در ۲۰ فروردین ۱۳۸۶ در سفر هیئتی 
متشــکل از نایب رئیس وقت مجلس 
شورای اســلامی مهندس محمدرضا 
باهنر، حجت الاســلام موحد نماینده 
وقت کهگیلویه، مهندس نجابت معاون 
وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی 
صنایع پتروشیمی به همراه جمعی از 
مسئولان محلی، پتروشیمی دهدشت 
کلنگ زنی شد و یک هفته بعد در ۲۸ 
فروردین همان سال به عنوان شرکت 

سهامی خاص رسماً ثبت شد.
 در آئین کلنگ زنی وعده ای هزارروزه 
برای بهره برداری و تولید در پتروشیمی 
داده شد که گذر زمان نشان داد ناشی 
از خوش بینی، عدم اشــراف بر مسائل 
فنی مانند راه هــای تأمین تجهیزات، 
سرمایه گذاری و تأمین مالی، موضوع 
تأمیــن خوراک و نیز نــگاه تبلیغی-

پوپولیستی-سیاسی هیئت کلنگ زن! 
بود.۹ماه پس از کلنگ زنی، در تاریخ 
۱۹دی ماه ۱۳۸۶، نام شرکت به پلیمر 
دهدشــت تغییر یافت و دو سال بعد 
در ســوم بهمن ۱۳۸۸ شرکت صنایع 
پتروشیمی دهدشت به صورت سهامی 
عام تاسیس، در فرابورس عرضه و صد 
در صد ســهام پلیمر دهدشت به آن 
منتقل شد. این یعنی نزدیک به هزار 
روز پس از وعده هزارروزه مســئولان 
برای تکمیــل پروژه، هنــوز دغدغه 
اصلی مدیران تغییــرات پی درپی نام 
و ترکیب ســهامداری شرکت سهامی 
صنایع پتروشــیمی دهدشت بود که 
باد خــاک ۱۱۰ هکتار زمیــن آن را 
به توبره می کشــید! آذرمــاه ۱۳۹۰، 
محمود احمدی نژاد در ســفر خود به 
استان کهگیلویه و بویراحمد با اشاره 
به موضوع پتروشیمی دهدشت گفت: 
»مصمم هستیم تا پایان دولت دهم، 
همه وعده های انتخاباتی خود را عملی 
کــرده و در خدمت مردم قرار دهیم.« 
وعده ای که مثــل دولتمردانی مانند 
نجابت معاون وزیر نفت که وعده می داد 
پتروشیمی دهدشــت در سال ۹۴ به 
بهره برداری خواهد رسید، شعاری بود 

که هیچ گاه عملی نشد.
 بعدهــا حجت الاســلام علی محمد 
بزرگــواری جانشــین حــاج محمد 
موحد در مجلس شــورای اسلامی در 
گفتگویی با ایلنا از آقایانی که آمدند، 
کلنگی بر زمین زدند، عکس یادگاری 
گرفتند، چه چه کردند و به به گفتند، 
قول دادند که هزارروزه پتروشــیمی 
را به مردم تحویــل خواهند داد ولی 

همین کــه از کلاچو )محــل احداث 
پتروشیمی دهدشت( رفتند، همه چیز 
را فراموش کردند، گلایه و انتقاد کرد 
و بــا طعنه گفت: »... اگر از آن زمان تا 
کنون اجازه کاشت پیاز و هندوانه در 
زمین پروژه را می دادند، بازده اقتصادی 
بهتری از پتروشیمی داشت...« مزاحی 
که ظاهــراً در دوره ای رنگ واقعیت به 
خود گرفت و توسط مسئولان، زمین 
این طرح به زیر کشــت هندوانه هم 
رفت! و خبرگزاری ایلنا در اردیبهشت 
۹۵ گزارش از این طرح کشــاورزی – 

صنعتی! منتشر کرد.

 دررفت و آمــد نمایندگان مجلس 
و وعده و نقدهــای متناوب، زنجیره 
ســخنرانی از موحد و بزرگواری به 
مهندس عدل هاشــمی پور رســید 
کــه در قامت نماینده جدید مجلس 
شــورای اســلامی از رفع مشــکل 
پتروشیمی دهدشت سخن می گفت. 
هاشــمی پور که کمتر به سیاســت 
ورزی شــهره بود و بیشــتر خود را 
چهره ای پروژه ای و عمل گرا معرفی 
می کرد، با سابقه اجرایی پروژه هایی 
در موسسه عظیم خاتم الانبیا )ص(، 
کمیســیون  نایب رئیس  درحالی که 
انرژی بود در دی مــاه ۹۵ وعده داد 
که پتروشــیمی دهدشــت در سه و 
نیم سال آینده به بهره برداری خواهد 
رســید. »دریغ که هزار وعده خوبان 

یکی وفا نکند...«
۹ماه بعد از وعده مهندس هاشــمی 
پور، در چهارم شــهریور ۹۶، محمد 
شــریعتمداری وزیر صنعت، معدن، 
تجارت در بازدید از  این پتروشیمی 
اظهار کــرد: »... در حــوزه ارزی با 
پیگیری نماینده و استاندار از طریق 
صندوق توسعه ملی، اعتبار موردنیاز 
تأمین خواهد شــد.« شریعتمداری 
با اشــاره به در دسترس بودن همه 
منابع اولیه ایــن طرح از جمله خط 
لولــه آب، گاز و زمیــن  اظهار کرد 
پیش بینی می شــود ایــن طرح در 
آینده نه چنــدان دور به بهره برداری 
برسد. دریغ که این آینده نه چندان 
اتمام  فرانرســید.با  هیچ گاه  دورهم، 
پور،  نمایندگی سردار هاشمی  دوره 
حجت الاســلام موحد در اسفند ۹۸ 
مجدد به نمایندگی مردم انتخاب شد 
و کمتر از یک سال بعد در آذر ۹۹ در 
سخنانی گفت از اینکه زحمت هایش 

به ثمر نشسته، خوشحال است! 
در همین نشســت کــه صحبت از 
پتروشیمی بود و فرماندار شهرستان 
کهگیلویــه هم به همــراه مهندس 
پتروشیمی  مدیرعامل  نسق  صاحب 
آقای  داشــت،  دهدشــت حضــور 
صمیمی دوســت معــاون اقتصادی 
اســتاندار کهگیلویــه و بویراحمد با 
اطمینــان گفــت: »... پتروشــیمی 
دهدشــت به طور کامل و بدون هیچ 

مشــکلی روی ریل کار قرار گرفت و 
هیچ گونه محدودیت مالی در مسیر 
این طرح وجود نــدارد...« موضوعی 
که به نظر می رســد آرزویی دیرین 
اســت تا واقعیتی شــیرین! چرا که 
کمی قبل تر و در دولت قبل، زنگنه 
وزیر نفت در دیدار با ســید محمد 
موحد با اشاره به مشکلات اقتصادی 
موجــود و عدم امــکان تأمین مالی 
پروژه پتروشــیمی دهدشت از محل 
فاینانــس، بــه نماینــده کهگیلویه 
بزرگ پیشنهاد کرده بود از ارتباطات 
شــخصی اش در پی کسب اعتبار از 

محل صندوق توسعه ملی باشد.
البته گســتره وعده و اظهارنظر در 
مورد این پتروشیمی محدود به وزیر 
و معاون وزیر، نایب رئیس یا نماینده 
مجلس و کاندیدهای انتخابات نبود و 
مسئولان محلی و شهرستانی هم که 
از مشکلات پروژه به خصوص مسائل 
مالی، مشــکلات فنی مثــل تأمین 
تجهیزات، مســئله خوراک و اولویت 
پروژه های مرتبط ازنظر تقدم زمانی 
و پیش نیاز خوراک و ... اطلاع ندارند 
نیز به فراخور نیاز تبلیغاتی – سیاسی 
خود در مورد پتروشــیمی دهدشت 
اظهار فضل کرده و در موردی خاص 
اتابک فرماندار وقت کهگیلویه گفت 
که بر اساس تعهد صورت گرفته، قرار 
است پتروشــیمی تا سال ۱۴۰۱ در 

مدار تولید قرار بگیرد. 
اکنون ســال ۱۴۰۱ به نیمه رسیده 
اســت و هیچ کــس بــه حرف های 
زده شده متعهد نیســت؛ اما این بار 
نوبت به محمدباقــر قالیباف رئیس 
مجلس شــورای اســلامی رسید تا 
در دیداری به همراه حجت الاســلام 
موحد در تیرماه ســال جاری وعده 
دهد که مشکلات منابع مالی و ارزی 
پتروشــیمی دهدشت با برنامه ریزی 
انجام شده به زودی! برطرف و تأمین 
اعتبار خواهد شد. اگر این وعده و این 
بار عملی شــود، شاید بتوان سخنان 

مهندس حســن نشــان زاده معاون 
برنامه ریزی و توســعه کســب وکار 
گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
را – با اندکی خوش بینی – پذیرفت 
که نویــد می دهد این پتروشــیمی 
در ســال ۱۴۰۳ راه اندازی شــده و 
تولید تجاری خواهد داشت! سخنی 
که با عنایت به جایگاه نشــان زاده 
خلیج فارس،  هلدینــگ  معاونت  در 
با توجه بــه اشــراف اطلاعاتی وی 
بر پتروشــیمی گچســاران به عنوان 
تأمین کننده خوراک و تسلط ایشان 
بر پــروژه پتروشــیمی، منطقاً باید 
کارشناســی ترین و غیرسیاسی ترین 
شود.شــفاف  ارزیابــی  اظهارنظــر 
بگویم که صاحــب این قلم به عنوان 
کارشناســی که بیشــتر از بیســت 
ســال در صنایــع پتروشــیمی کار 
کرده است، با دلایل علمی، موضوع 
احداث پتروشیمی در مناطق مرکزی 
کشــور – و اصولاً هــر جایی غیر از 
بنادر و مناطــق اقتصادی ویژه – را 
غیر علمی، در تضاد با سیاست های 
حفاظت از محیط زیست و منابع آب 
و غیرتجاری می داند. لیکن اکنون و 
پس از ۱۸سال از کلنگ زنی، فروش 
ســهام به مردمی که از ضعیف ترین 
اقشار جامعه هستند، وعده های مکرر 
نمایندگانی که طی چهــار دوره از 
موحد شــروع با گذر از بزرگواری و 
هاشــمی پور مجدداً به موحد رسید 
)و می رود تا در دوری دیگر احتمالاً 
هر سه را در رقابتی دیگر رو درروی 
هم بنشاند(، معطل کردن ۱۱۰هکتار 
زمین و اقداماتی مانند تسطیح زمین 
و احداث بخش هایی مانند ســاخت 
دیوارهای حائل، ســاخت سوله های 
انبــار قطعــات و مواد شــیمیایی، 
ساخت ایســتگاه پمپاژ آب، نصب و 
راه اندازی سیســتم مخابــرات و نیز 
احداث ساختمان های اداری و ایمنی 
و آتش نشانی، به نظر می رسد سخن 
گفتن از روایی ســاخت این مجتمع 
یا غیرعلمی بودن چنین تصمیمی، 
فاقد ارزش بحث کردن باشــد. آنچه 
اکنون مهم اســت دانســتن حداقل 
ســه موضوع زیر، پیگیری مسئولانه 

و تلاش در جهت تحقق آن هاست:
۱(پتروشــیمی گچســاران به عنوان 
الفین کــه واحد مادر و تأمین کننده 
خوراک پتروشیمی دهدشت خواهد 
بــود، واجد ارزش حیاتــی تقدم در 

بهره برداری است. 
لذا اگر بر فرض محال، پتروشیمی های 
دهدشت، ممسنی، کازرون و بروجن 
به معجزتی، زودتر از الفین گچساران 
به بهره برداری برسند، تأمین خوراک 

آن ها – در نبود اتیلن تولیدشده در 
پتروشــیمی گچســاران – دشوار یا 
غیرممکن خواهد بود. لذا پیشــنهاد 
بزرگ  کهگیلویه  نماینده  می شــود 
با هــدف کمک به پتروشــیمی، در 
تعامل با دولت، هلدینگ خلیج فارس 
و نماینــده گچســاران در مجلس، 
تسریع در بهره برداری از پتروشیمی 

گچساران را پیگیری فرمایند.
گفتن  ســخن  شــاید  ۲(هرچنــد 
از ایــن موضــوع زود باشــد، لیکن 
توصیه می شــود از هم اکنون به فکر 
توسعه صنایع پایین دست و زنجیره 
ارزش برای محصولات پتروشــیمی 
به سخنان  اگر  باشــند.  دهدشــت 
مهندس نشــان زاده – که هم علم 
به موضوع و هم دستی در اجرا دارند 
– به عنوان کارشناسی بومی صنعت 
پتروشــیمی با اعتماد نگاه بکنیم، با 
بهره برداری از پتروشــیمی دهدشت 
در سال ۱۴۰۳، حمل محصول آن از 
مسیرهای زمینی به بازارهای هدف 
اقتصــادی نخواهد بود و توان رقابت 
با محصولات مشــابه تولیدشده در 
عسلویه، بندر ماهشــهر و اراک و ... 

را نخواهد داشت. 
تنها راه اقتصــادی کردن محصول، 
توسعه صنایع پایین دست در منطقه 
و احــداث کارگاه هــا و کارخانجات 
پلی اتیلن  مصرف کننــده  تولیــدی 
ســنگین در اطراف این پتروشیمی 
خواهد بود. بــا این کار هزینه حمل 
حذف شــده، فروش محصول توجیه 
اقتصادی یافتــه و رونقی در اقتصاد 
ایجــاد خواهد  ناپایدار شهرســتان 
شــد. مضافاً اینکه طبــق مطالعات 
انجام شده، ایجاد صنایع پایین دست، 
و  بسیار کمتر  هزینه سرمایه گذاری 
اشتغال زایی بهتری نسبت به صنایع 

بزرگ مثل پتروشیمی دارند. 
لذا پیشــنهاد مشــخص در این بند 
ســرمایه گذار،  جذب  بــرای  تلاش 
کوشش برای ایجاد مشوق هایی مثل 
تســهیلات  یا  مالیاتی  معافیت های 
ارائــه زمیــن و ... بــرای احــداث 
مصرف کننده  تولیــدی  کارگاه های 
محصول پتروشیمی دهدشت یعنی 

)HDPE( است.
۳(و بالاخره و شــاید مهم تر از همه، 
ارائــه اطلاعــات دقیق بــه مردم، 
نمادهــا،  بازگشــایی  در  احتیــاط 
ارائه تضمین – یا حداقل مشــاوره 
صحیح – به ســرمایه گذاران است تا 
مبادا مردمی که خاطرات ناخوشــی 
از ســرمایه گذاری در بــورس دارند، 
بــار دیگر پول خــود را در پروژه ای 
ســرمایه گذاری کنند که بیشــتر از 
۶۲۰۰روز پیــش به آن ها وعده داده 
شد هزارروزه به تولید خواهد رسید! 
رخدادی کــه نگارنده این ســطور، 
انجام آن را در هــزار روز آینده هم 

بعید می داند.

مروری بر تاریخچه صنایع پتروشیمی دهدشت، به بهانه باز شدن نماد این شرکت در بورس 

پتروشیمی دهدشت، یکی داستان است پر آب چشم!
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